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Titkosított dossziék
Nem egy botrányos ügyet vizsgált mostanában parlamenti bizottság, de a vizsgálatok vége rendszerint az, bogy titkosítják az 

aktákat. Az Olajgate-iratokat egyenesen 80 évre akarták elzárni a közvélemény elöl, úgy néz ki, hogy a Nyírfa-ügyben is hasonló ha
tározat születik, a Tocsik bizottság jelentését egyenesen már el sem akarják készíteni, Pozsgay Imre pedig a minap egy nagy halom 
iratot „ajándékozott” el Amerikába. És ha még ez sem elég, itt a legújabb furcsaság: titkosították még a miniszterelnök 20 évvel ez
előtti kandidátusi disszertációját is... Vajon miért ez a nagy titkolózás? Ezúttal erről kérdeztünk néhány embert.

fó th  T ibor, festőK oós L á sz ló , tan u ló Lehoczkv László, speciális mentő

Ami a háttérben állhat, az sze
rintem sok sok pénz, mniliez feke
te ügyletek kötődnek. Másképp 
miért tilkolő/.námik ennyire? lib
ben az országban mostanában 
már semmi sem kóser, így azon 
sem lehel esodálkozni, hogy a tit
kosítás kérdésében többnyire 
azok döntenek, akik maguk is 
érintettek ezekben az ügyekben. 
Nahát így könnyű!... A közvéle
mény lassan már csak egyet te
het: hőbörüghet a dolgon, de ez 
édeskevés. A jövőre nézve szerin
tem erősebben kellene fogni a 
Parlamentet és a képviselőket, 
hogy a választók beleláthassanak 
a kártváikba.

Nehéz ügyek ezek, de azt hi
szem, hogy a többségükben sem
milyen reális indok nines a titko
sításra. Pontosabban van, de az 
nem közérdekű, hanem abszolút 
egyéni célokat szolgál: lehet, hogy 
olyan információ van benne, 
amely károsan befolyásolná cgy- 
cgy politikus későbbi pályafutá
sát. Sajnos az a gyakorlat, hogy 
azok hozzák meg a döntéseket, 
akikre vonatkozóan adat lehet az 
iratokban. Kn pl. a leginkább az 
olajügyekkel foglalkozó iratokra 
lennék kíváncsi, mert biztos, 
hogy abban nem túl jó színben 
szerepelne egy-két, igen befolyá
sos politikus. Ez ugyanis nem a 
kisemberek boltja...

Krdckcs módon az olyan ügye
ket ködösítik, amelyekben a legin
kább az állampolgárok pénze van 
benne. Manapság lia egy egyszerű 
ember elkövet valamit, az rögtön 
nyilvánosságra kerül, ha viszont 
valaki kellő' politikai háttérrel 
rendelkezik, az szép esendben 
megúszhat ja a nagy ügyeket. Kgy- 
részl nem érvényesül a jogegyen
lőség, másrészt pedig ez a titkoló
zás nem más, mint a korrupció hi
vatalos szintű védelme. Talán 
egyetlen esetben lenne indokolt a 
titkosítás, akkor, ha valóban olyan 
dologról van szó, amely a külkap- 
csolatainkat érintheti negatívan.

En nem tudom, hogy mi az 
a titkosítás, nem is értek hoz
zá. Ez a fejesek dolga, itt 
úgyis mindig az van, amit ők 
akarnak. Róluk meg amúgy 
is meg van a véleményem: 
lopnak, csalnak, hazudnak! 
Ehhez képest új dolog már 
nem derülhetne ki róluk, 
nem is kíváncsiskodom. Én 
azt tudom magamról, hogy 
nekem aztán nincs semmi tit
kolni való iratom, de ha vol
na is, még elzárni se lenne 
hova...

Bőrgyógyászat
bagóért...?

E lter jed t a h ír  M isk o lco n , hogy  a 
Sem m elw eis kórház egyik  orvosnője m eg
vette a bőrgyógyászat épületet, m égpedig  
bagóért, jóva l az épület értéke alatti össze
gért. Vele nem  sikerü lt beszélnünk , m ert a 
hónap végéig  szabadságon van. E zért dr. 
Koleszár Lajost, a  kórház igazgatóját kér
deztük , igaz-e a hír.

K oleszár dok tor nem  volt m eglepődve  
kérdésünkön , bár ő  egy k icsit m ásképp  
hallotta  a p letykát. M égp ed ig  úgy, hogy ő  
m aga vásárolta m eg az épületet.

-  M eglehetősen  tá jék ozatlan , aki ilyen e
ket terjeszt -  m ondja. -  M égp ed ig  azért, 
m ert az épület önk orm án yzati tu lajdon
ban van , vagyis a kórházvezetésből senki 
nem  ju th at h ozzá fillérekért. A kórház  
igazgatója  az e lm on dottakh oz m ég hozzá
fűzte, hogyha őt is m egkérd eznék  a hasz
nosításról, ő  szociá lis osztály létrehozására  
voksolna.

-  K inőtte m ár a város a szociális o tth o
nát - j e g y z i  m eg K oleszár doktor. -  Itt két
száz további em ber férne el. A korm ányzat 
is tám ogatná, m int M ezőkövesdnél, akik  
m ost 50 m illió forin tot kaptak  a szociális 
otthon létrehozására.

-h-

Megfeleltek a szigorú szabványnak

E g y  k is  s z e n n y e z é s  
m é g  b e le f é r ?

A  term észet ro h a m o s p u sz títá sa  u tán  az u tó b b i v 
év ek b en  n á lu n k  is egyre  fo n to sa b b  a k ö rn y ezetv éd e lem . 
T érség ü n k b en  ez k é tfé lek ép p  van  je len : e g y rész t a g a z d a 
sá g i h a n y a tlá s m ia tt egyre  k ev eseb b  gy á r  k é m én y e  p ö fé 
kel te ljes  gő zze l, m á srészt v an n ak  o ly a n  ü zem ek , a h o l ö n 
k én t tö rek ed n ek  a  k ö r n y e z e tk ím é lő  tech n o ló g iá k  m e g v a 
ló sítá sá ra . A m i leg a lá b b  a n n y ira  n eh éz , m in t a m ily en  

y^ Jcöltséges. N em  is m egy  eg y ik  n ap ró l a m á sik ra ... J

A megyében a Hejőcsabai Ce
ment és Mészműipari Rt. járt elöl a 
jó példával, és eleget tett az ISO
14.001 környezetvédelmi irányítá
si rendszer követelményeinek. A 
hosszú betű- és számkombináció a 
kívülállóknak nem mond semmit, 
szakmai körükben azonban elis
merést vált ki. Ez ugyanis egy 
olyan nemzetközi szabvány, amely 
szigorú környezetvédelmi előírá
sokat tartalmaz, a munkavégzést, a 
termelést és az irányítást ezekhez a 
követelményekhez kell igazítani. 
Az előírások -  lévén nemzetköziek 
-  gyakran eltérhetnek a hazai sza
bályozóktól, azoknál szigorúbbak

lehetnek. A minősítést egy függet
len szakértőkből álló nemzetközi 
auditáló bizottság végzi a környe
zetvédelmi mérlegek alapján. A 
minősítést évente lehet megkapni, 
de az ellenőrzés folyamatos, a vál
lalatnak magának is figyelemmel 
kell kísérnie, hogy megfelel-e a 
megszabott határértékeknek. A mi
nősítést ugyanis el is lehet veszte
ni.

Az országban elsőként még ta
valy a HCM volt az, amely eleget 
tett az auditorok elvárásainak, 
majd a MÓL következett és még 
néhány nagyvállalat, ám túl sokan 
még ma sincsenek. A HCM egy

hétéves környezetvédelmi progra 
mot vállalt fel, azzal a céllal, hog 
2002-ig (esetleg még előbb) elegt 
tegyenek a mindenkori környezel 
védelmi jogi szabályozásnak. , 
gyakorlatban csökkentették a léj. 
szennyezést, úgy, hogy portalan 
tokkal látták el a kavicsbányá 
vagy a kemencénél égőcserét ha 
tottak végre.

Ez azonban még nem jelenti az 
hogy egy csapásra abbamarat 
volna a környezetszennyezés. íg 
a HCM a mai napig fizet léj 
szennyezési bírságot. Igaz, ahog 
a Környezetvédelmi Felügyelt 
ségnél elmondták, lényegesen ki 
vesebbet, mint más cégek. Ez me 
lesleg önbevalláson alapul, míg 
vízszennyezést évente két alk; 
lommal, mintavétellel vizsgálja 
felügyelőség. Emiatt viszont 
HCM Rt.-nek még nem kellett 1 
zetnie... Az. önkéntes környezetv. 
delem mindenesetre megkönnyíti 
hatóságok dolgát is.

s.:
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Titkosított dossziék
Nem egy botrányos ügyet vizsgált mostanában parlamenti bizottság, de a vizsgálatok vége rendszerint az, hogy titkosítják az

aktákat. Az Olajgate-iratokat egyenesen 80 évre akarták elzárni a közvélemény elől, úgy néz ki, hogy a Nyírfa-ügyben is hasonló ha-
tározat születik, a Tocsik bizottság jelentését egyenesen már el sem akarják készíteni, Pozsgay Imre pedig a minap egy nagy halom
iratot „ajándékozott” el Amerikába. És ha még ez sem elég, itt a legújabb furcsaság: titkosították még a miniszterelnök 20 évvel ez-
előtti kandidátusi disszertációját is... Vajon miért ez a nagy titkolózás? Ezúttal erről kérdeztünk néhány embert.

Koós László, tanuló

Ami u háttérben állhat, az sze-
rintem sok sok pénz, amihez feke-
te ügyletek kötődnek. Másképp
miért titkolóznának ennyire? Eb-
ben az országban mostanában
már semmi sem kóser, így azon
sem lehet csodálkozni, hogy a tit-
kosítás kérdésében többnyire
azok döntenek, akik maguk is
érintettek ezekben az ügyekben.
Nahát így könnyű!... A közvéle-
mény lassan már csak egyet te-
het: hőbőröghet a dolgon, de ez
édeskevés. A jövőre nézve szerin-
tem erősebben kellene fogni a
Parlamentet és a képviselőket,
hogy a választók beleláthassanak
a kártyáikba.

Érdekes módon az olyan ügye-
ket ködösítik, amelyekben a legin-
kább az állampolgárok pénze van
benne. Manapság ha egy egyszerű
emlier elkövet valamit, az rögtön
nyilvánosságra kerül, ha viszont
valaki kellő politikai háttérrel
rendelkezik, az szép csendben
megúszhatja a nagy ügyeket. Egy-
részt nem érvényesül a jogegyen-
lőség, másrészt pedig ez a titkoló-
zás nem más, mint a korrupció hi-
vatalos szintű védelme. Talán
egyetlen esetben lenne indokolt a
titkosítás, akkor, ha valóban olyan
dologról van szó, amely a külkap-
csolatainkat érintheti negatívan.

Radics Mihály, nninkakereső

Én nem tudom, hogy mi az
a titkosítás, nem is értek hoz-
zá. Ez a fejesek dolga, itt
úgyis mindig az van, amit ők
akarnak. Róluk meg amúgy
is meg van a véleményem:
lopnak, csalnak, hazudnak!
Ehhez képest új dolog már
nem derülhetne ki róluk,
nem is kíváncsiskodom. Én
azt tudom magamról, hogy
nekem aztán nincs semmi tit-
kolni való iratom, de ha vol-
na is, még elzárni se lenne
hova...

Tóth Tibor, festő

Nehéz ügyek ezek, de azt hi-
szem, hogy a többségükben sem-
milyen reális indok nincs a titko-
sításra. Pontosabban van. de az
nein közérdekű, hanem abszolút
egyéni célokat szolgál: lehet, hogy
olyan információ van benne,
amely károsan befolyásolná egy-
egy politikus későbbi pályafutá-
sát. Sajnos az a gyakorlat, hogy
azok hozzák meg a döntéseket,
akikre vonatkozóan adat lehet az
iratokban. Én pl. a leginkább az
olajügyekkel foglalkozó iratokra
lennék kíváncsi, mert biztos,
hogy abban nem túl jó színben
szerepelne egy-két, igen befolyá-
sos politikus. Ez ugyanis nem a
kisemberek boltja...

Bőrgyógyászat
bagóért...?

Megfeleltek a szigorú szabványnak

Egy kis szennyezés
még belefér?

Elterjedt a hír Miskolcon, hogy a
Semmelweis kórház egyik orvosnője meg-
vette a bőrgyógyászat épületét, mégpedig
bagóért, jóval az épület értéke alatti össze-
gért. Vele nem sikerült beszélnünk, mert a
hónap végéig szabadságon van. Ezért dr.
Koleszár Lajost, a kórház igazgatóját kér-
deztük, igaz-e a hír.

Koleszár doktor nem volt meglepődve
kérdésünkön, bár ő egy kicsit másképp
hallotta a pletykát. Mégpedig úgy, hogy ő
maga vásárolta meg az épületet.

- Meglehetősen tájékozatlan, aki ilyene-
ket terjeszt - mondja. - Mégpedig azért,
mert az épület önkormányzati tulajdon-
ban van, vagyis a kórházvezetésből senki
nem juthat hozzá fillérekért. A kórház
igazgatója az elmondottakhoz még hozzá-
fűzte, hogyha őt is megkérdeznék a hasz-
nosításról, ő szociális osztály létrehozására
voksolna.

- Kinőtte már a város a szociális ottho-
nát -jegyzi meg Koleszár doktor. - Itt két-
száz további ember férne el. A kormányzat
is támogatná, mint Mezőkövesdnél, akik
most 50 millió forintot kaptak a szociális
otthon létrehozására.

-h-

hétéves környezetvédelmi progra
mot vállalt fel, azzal a céllal, hog
2(X)2-ig (esetleg még előbb) elegt
tegyenek a mindenkori környeze'
védelmi jogi szabályozásnak. >
gyakorlatban csökkentették a lég
szennyezést, úgy, hogy portalan
tokkal látták el a kavicsbányá
vagy a kemencénél égőcserét ha
tottak végre.

Ez azonban még nem jelenti az
hogy egy csapásra abbamarat
volna a környezetszennyezés, lg
a HCM a mai napig fizet lég
szennyezési bírságot. Igaz, ahog
a Környezetvédelmi Felügyelt
ségnél elmondták, lényegesen k<
vesebbet, mint más cégek. Ez me
lesleg önbevalláson alapul, míg
vízszennyezést évente két alk;
lommal, mintavétellel vizsgálja
felügyelőség. Emiatt viszont
HCM Rt.-nek még nem kellett 1
zelnie... Az önkéntes környezetv
delem mindenesetre megkönnyíti
hatóságok dolgát is.

s.:

f A természet rohamos pusztítása után az utóbbi
evekben nálunk is egyre fontosabb a környezetvédelem.
Térségünkben ez kétféleképp van jelen: egyrészt a gazda-
sági hanyatlás miatt egyre kevesebb gyár kéménye pöfé-
kel teljes gőzzel, másrészt vannak olyan üzemek, ahol ön-
ként törekednek a környezetkímélő technológiák megva-
lósítására. Ami legalább annyira nehéz, mint amilyen

yjcöltséges. Nem is megy egyik napról a másikra...

A megyében a Hejőcsabai Ce-
ment és Mészmííipari Rt. járt elöl a
jó példával, és eleget tett az ISO
1 4.001 környezetvédelmi irányítá-
si rendszer követelményeinek. A
hosszú betű- és számkombináció a
kívülállóknak nem mond semmit,
szakmai körökben azonban elis-
merést vált ki. Ez ugyanis egy
olyan nemzetközi szabvány, amely
szigorú környezetvédelmi előírá-
sokat tartalmaz, a munkavégzést, a
termelést és az irányítást ezekhez a
követelményekhez kell igazítani.
Az előírások - lévén nemzetköziek
- gyakran eltérhetnek a hazai sza-
bályozóktól, azoknál szigorúbbak

lehetnek. A minősítést egy függet-
len szakértőkből álló nemzetközi
auditáló bizottság végzi a környe-
zetvédelmi mérlegek alapján. A
minősítést évente lehet megkapni,
de az ellenőrzés folyamatos, a vál-
lalatnak magának is figyelemmel
kell kísérnie, hogy megfelel-e a
megszabott határértékeknek. A mi-
nősítést ugyanis el is lehet veszte-
ni.

Az országban elsőként még ta-
valy a HCM volt az, amely eleget
tett az auditorok elvárásainak,
majd a MÓL következett és még
néhány nagyvállalat, ám túl sokan
még ma sincsenek. A HCM egy


